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طبــق آخرین آمار بانک مرکــزی از تراز 
پرداخت ها، میزان بدهی های کوتاه مدت خارجی 
در پســابرجام رشدی در حدود 9/9 برابری را 

تجربه کرده است. 
جدیدترین گزارش بانک مرکزی از تراز پرداخت ها 
در خردادماه ســال جاری، حکایت از افزایش میزان 
بدهی خارجی کشــور در دولت یازدهم به خصوص 

در بازه زمانی پسابرجام دارد. 
براســاس این گزارش، میــزان بدهی های کوتاه 
مدت خارجــی دولت اول روحانی در زمان روی  کار 
آمدن رقم 754 میلیون دلار را نشان می داد که طی 
چهار سال گذشــته با فراز و فرودهای فراوان همراه 
شد و در نهایت خردادماه سال جاری به سه میلیارد 
و 472 میلیون دلار رسید که رشد 360 درصدی را 

نشان می دهد. 
به گزارش مشرق، آنچه در این میان قابل بررسی 
است روند کاهش میزان بدهی های خارجی کوتاه مدت 
کشــور تا دی ماه سال 1394 و زمان اجرایی شدن 
برجام است به طوریکه در نخستین ماه آغاز رسمی 
توافق هسته ای، میزان بدهی خارجی کوتاه مدت کشور 
به 351 میلیون دلار رسیده بود ولی پس از این تاریخ 

در مسیر صعودی قرار گرفت.
به بیان دیگر، میــزان بدهی کوتاه مدت خارجی 
کشور در پسابرجام رشدی در حدود 890 درصدی 
را تجربه کرده و به ســه میلیارد و 121 میلیون دلار 
افزایش یافته است. به عبارت دیگر بدهی کوتاه مدت 
خارجی در خرداد ماه ســال جاری نسبت به دی ماه 
ســال 94 که تاریخ اجرای برجام محسوب می شود 

تقریبا 10 برابر )9/89 برابر( شد. 
این افزایش بدهی در حالی رقم خورد که مطابق 
برجام قرار بود دارایی های ارزی بلوکه شده ایران، آزاد 
شود. بنابراین انتظار می رفت ایران بتواند بدهی های 
خارجی سررســید و معوق را بپــردازد. اما برخلاف 

انتظارات، شاهد افزایش بدهی ها بودیم. 
بر اســاس آنچه گفته شــد، طبق گزارش بانک 

مرکزی، بدهی بلندمدت خارجی نیز اگرچه تا زمان 
اجرای برجام روند کاهشــی داشت اما پس از توافق 

هسته ای بر مدار صعودی قرار گرفت.
بررســی برآیند افزایش این دو شــاخص بدهی 
خارجی، نشــان از این دارد که حجم کل بدهی های 
خارجی کشــور نیز درچهار سال گذشته با رشد دو 

میلیارد و 842 میلیون دلاری مواجه بوده است.
گرچه افزایش بدهی خارجی همچون تیغ دولبه 
اســت و به تنهایی امر مذمومی نیست اما روند رو به 
رشد آن و مخصوصا در شرایط پس از توافق هسته ای 
که طبق گفته مســئولان، امکان دسترسی ایران به 
پول های بلوکه شده فراهم شد می تواند زنگ خطری 

برای رشد اقتصادی کشور در آینده به حساب آید.
در این زمینه سؤالی که برای برخی کارشناسان 
ایجاد شــده، این اســت که آیــا افزایش بدهی های 
خارجی کشــور در پسابرجام، به خریدهای هنگفت 

خارجی ارتباط دارد؟
از ســوی دیگر، همراهی افزایــش میزان بدهی 
به خارج در چهار ســال گذشــته با افزایش میزان 
بدهی های دولت بــه بانک های داخلی در این مدت 

نشان از بی انضباطی مالی دارد.

با گذشــت پنج ماه از سال جاری و با وجود 
ثروتمندان  یارانه  برحذف  مبنی  قانون  صراحت 
ولی دولت روحانی بی توجه به قانون همچنان به 

پولدارها یارانه می دهد.
به گزارش مهر، دولت یازدهم اگرچه در ابتدا با وعده 
هدفمندسازی یارانه ها و قطع یارانه نقدی ثروتمندان 
روی کار آمد، اما حداقل در چهار سال عمرش نتوانست 
برنامه ای جامع برای پرداخت یارانه های هدفمند داشته 
باشد؛ به نحوی که سعی و خطا و به خصوص برنامه ریزی 
برای جا نماندن از رقبــای انتخاباتی حتی این برنامه 

دست و پا شکسته را نیز به سلامت به مقصد نرساند.
درست هفته های پیش از انتخابات ریاست جمهوری 
دوره دوازدهم بود که حسن روحانی به دوستانش این 
چراغ سبز را نشان داد که یکبار دیگر یارانه نقدی افرادی 
که تا پیش از این نام آنها در فهرســت ثروتمندان قرار 
گرفته بود، بدون ملاحظه برقرار شود و پولدارها بتوانند 
همیــن رقم اندک را هم دریافت کنند؛ رقمی که البته 
شاید جمع آنها می توانست وضعیت بسیاری از خانوارها 

را بهبود بخشد.
حال اما دولت دوازدهم روی کار آمده و رقابت های 
انتخاباتی هم تمام شده است. حسن روحانی نیز باز هم 
رئیس جمهور ایران شد، اما برنامه غیرهدفمند پرداخت 
یارانه های نقدی همچنان ادامه دارد و مشــخص هم 
نیســت که در دولت جدید راه به کجا خواهد برد؛ به 
خصوص اینکه هنوز هیچ برنامه مشخصی از سوی وزرا 
برای اجرای دقیق و زمانبندی شده قانون هدفمندسازی 
یارانه ها اعلام نشــده و به نظر می رسد طی چهار سال 
آینده نیز همچنان حرکت های پوپولیســتی در حوزه  

یارانه های نقدی ادامه پیدا خواهد کرد.
طبق آمار منتشر شده یارانه یک میلیون و 200 هزار 
نفر خانوار که حدود چهار میلیون نفر است، قطع شد که 
این کار عمدتاً از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
صورت گرفت، اما در بحبوحه انتخابات یارانه تمام این 
افراد واریز می شد؛ در حالی که دولت پیش از آن اعلام 
کرده بود که قطع یارانه برای افرادی همچون پزشکان، 
وکلا، اعضای هیئت علمی، دارندگان خودروهای لوکس، 

هیئت مدیره بانک ها و افرادی از این دست صورت گرفته 
بود که البته در بین حذف شــدگان، افرادی نیز حضور 
داشتند که نامشان اگرچه در فهرست پردرآمدها عنوان 

شده بود، اما در حقیقت جزو اقشار آسیب پذیر بودند.
امســال نیز مطابق با تبصره 14 قانون بودجه سال 
1396، سازمان هدفمندسازی یارانه ها مجاز است، فقط 
33/5 هزار میلیارد تومان از منابع خود را صرف پرداخت 
یارانه نقدی به خانوارها کند. به عبارت دیگر، اگر قرار 
باشد در سال 1396 ماهیانه 45 هزار و 500 تومان به 
هر نفر یارانه پرداخت شود، دولت فقط می تواند به 61 
میلیــون نفر یارانه نقدی پرداخت کند و این در حالی 
است که در اسفند ماه 1395 به حدود 75 میلیون یارانه 
پرداخت می شد؛ این یعنی در سال 1396، دولت باید 

یارانه حدود 14 میلیون تن را قطع نماید.
علــی طیب نیا، وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در 
پاسخ به این سؤال که با توجه به پیروزی حسن روحانی 
در انتخابات ریاست  جمهوری، آیا دولت برنامه ای برای 
حذف یارانه ها در دوره دوازدهم خود خواهد داشت یا 

خیر گفت:  یارانه ها حذف نخواهند شد.
تا به امروز و با گذشت حدود پنج ماه از سال 1396، 
دولت هنوز یارانه هیچ شخصی را قطع نکرده است. در 
همین زمینه عبدالله رضیان، عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس در 17 مــرداد 1396، علت عدم اقدام 
دولت برای قطع یارانه هــا را انتخابات 96 عنوان کرد 
و گفت: طی ماه های گذشته، به دلیل انتخاباتی شدن 
فضای کشور، حذف یارانه دهک های بالای درآمدی به 
تعویق افتاد. به همین منظور، انتظار می رود با اقدامات 

مؤثر دولت شاهد تحقق این امر باشیم.
تمام اینها در شــرایطی است که دولت یازدهم در 
دوران چهار ســاله خود، بارها تلاش کرد با استفاده از 
شیوه های مختلف، قشــرهای پردرآمد را شناسایی و 
یارانه آنها را قطع کند. امســال نیز با توجه به کاهش 
میــزان منابع پرداخت یارانه در بودجه 96، دولت باید 
تا پایان ســال یارانه 14 میلیون را قطع کند که تا به 
امروز و با گذشت حدود پنج ماه از سال 96، خبری در 
زمینه حذف یارانه قشرهای پردرآمد منتشر نشده است.

با گذشت 5 ماه از سال و با وجود صراحت قانون

دولتدراقدامیسؤالبرانگیزهمچنانبهثروتمندانیارانهمیدهد

ماجرای ساماندهی تعاونی هایی که در قالب 
موسسه کاسپین )آرمان ایرانیان سابق( ادغام 
شدند به زعم بانک مرکزی در روند اصلاح قرار 
گرفته، اما به اعتقاد برخی ســپرده گذاران این 
موسسه، تصمیمات بانک مرکزی زیر سؤال است.

پس ازتصویب قانون »تنظیم بازار غیر متشــکل 
پولی« توســط مجلس شــورای اســلامی در تاریخ 
1383/10/22، شرکت های تعاونی اعتباری راه هایی 
را برای پیمودن در اختیار داشتند که عبارت بودند از 
کسب مستقیم مجوز از بانک مرکزی درصورت توانایی 
آنها برای انطبــاق با ضوابط این بانک، انحلال کامل، 
ادغــام در بانک ها یا موسســات اعتباری مجاز دیگر. 
انتخاب هریک از این روش ها، بســتگی به نظر بانک 
مرکزی، تصمیم سهامداران شرکت و اوضاع و احوالی 
که شــرکت درآن قراردارد بستگی دارد.بانک مرکزی 
در اسفند ماه سال 1392 با اتخاذ روش ادغام ترکیبی 
)چندجانبه(، ازشــرکتهای تعاونی اعتبار فرشتگان، 
الزهراء)س(، وحدت، دامداران و کشاورزان کرمانشاه، 
امید جلین، بدرتوس، عام کشاورزان مازندران، پیوند 
و حســنات درخواســت نمود با تأسیس یک شرکت 
جدید و ادغام شــرکت های مذکور در شرکت جدید 
به فعالیت های خود پس ازکسب مجوز فعالیت برای 

شرکت جدید ادامه دهند.
چشم پوشی از »انحلال کامل« و »ادغام ساده«

نگاهی به گزارش حســابرس مستقل درخصوص 
صورتهای مالی تعاونی اعتبار فرشتگان نشان می دهد، 
درماه هــای آغازین ســال 1393، بانــک مرکزی به 
منظورصیانت ازحقوق ســپرده گذاران این شــرکت 
می توانســت بــه روش ادغام ســاده آن را در یکی از 
بانک های مجاز دارای توانایــی مالی بالا مانند بانک 
ملــی ادغام نمایــد. بانک مربوطه می توانســت با در 
اختیار گرفتــن کلیه دارایی های این شــرکت که با 
درنظرگرفتن سود بالای تسهیلات داده شده مبلغ آن 
ازمبلغ سپرده ها بیشتر می شد، نسبت به انحلال کامل 
شرکت تعاونی اعتبارفرشتگان و عودت تمام و کمال 
مبلغ اصل ســپرده ها و سود آن به سپرده گذاران این 

شرکت اقدام نماید.

در صورت عدم تمایل به پذیرش عمل ادغام توسط 
یکی از بانک های دارای توانایی مالی بالا، بانک مرکزی 
به منظور صیانت از حقوق سپرده گذاران این شرکت 
می توانست خود راساً با در رهن گرفتن کلیه دارایی های 
این شرکت که با در نظر گرفتن سود بالای تسهیلات 
داده شــده مبلغ آن از مبلغ سپرده ها بیشتر می شد و 
اختصاص یک خط اعتباری، نســبت به انحلال کامل 
شرکت تعاونی اعتبار فرشتگان و عودت تمام و کمال 
مبلغ اصل ســپرده ها و سود آن به سپرده گذاران این 
شــرکت با کمترین مشکل اقدام نماید. اما چرا بانک 

مرکزی این کار را نکرد؟
چند پرسش از بانک مرکزی

1( چــرا بانــک مرکزی درحالی که می توانســت 
درماه های آغازین ســال 1393 با اتخاذ روش ادغام 
ساده یا انحلال کامل نسبت به امر ساماندهی شرکت 
تعاونی اعتبار فرشتگان از طریق عودت اصل سپرده ها 
و سود آن تا تاریخ عودت سپرده ها با کمترین مشکل 
اقدام نماید، درابتدای اســفندماه 1392 روش ادغام 
ترکیبی )چند جانبه( را برای ساماندهی شرکت تعاونی 
اعتبارفرشتگان و 7 شرکت تعاونی اعتبار دیگر اتخاذ 
نمود و مســولیت ادغام این شرکت ها که دارای چند 
هزار میلیارد تومان ســپرده بودند را به یک شــرکت 
جدید با ســرمایه بسیار پایین300 میلیارد تومان که 
گفته می شود موسسین آن از سهامداران عمده همان 

شرکت های تعاونی اعتبار بودند، سپرد؟
مقامات بانک مرکزی چه تمهیداتی را برای کاهش 
احتمال تبانی موسسین شرکت جدید درجریان ادغام 
شرکت های تعاونی اعتبار موجود با توجه به شخصیت 

حقوقی جداگانه آنها، به کار گرفتند؟
2( اگــر کســری 4 هــزار میلیاردی ادعا شــده 
درخصوص شرکت تعاونی اعتبار فرشتگان مربوط به 
قبل از صدور مجوز فعالیت صادره توسط رئیس بانک 
مرکزی برای موسسه اعتباری کاسپین می باشد، چرا 
ایشان بر اساس ماده 9 آیین نامه مصوب هیئت وزیران 
درخصوص نحوه تاســیس و اداره موسسات اعتباری 
غیر دولتی، ضمن لغو مجوز صادره توسط بانک مرکزی 
برای این موسسه، با مراجعه به محاکم قضایی تعقیب 

کیفری موسسین موسسه اعتباری کاسپین را به علت 
ارائه اطلاعات کذب یا گمراه  کننده و کتمان اطلاعات 
موثــر به بانک مرکزی به منظوراخذ مجوز تاســیس 

موسسه اعتباری درخواست ننمودند؟ 
3( اگــر کســری 4 هــزار میلیاردی ادعا شــده 
درخصوص شرکت تعاونی اعتبار فرشتگان مربوط به 
بعد از صدور مجوز فعالیت صادره توســط رئیس کل 
بانک مرکزی برای موسسه اعتباری کاسپین می باشد، 
بر اســاس ماده 88 آیین نامه مصوب هیئت وزیران 
درخصوص نحوه تاســیس و اداره موسسات اعتباری 
غیر دولتی، موسسه اعتباری کاسپین در مقابل خساراتی 
که در اثر عملیات آن متوجه مشتریان گردیده مسئول 
و متعهد جبران خسارت می باشد. چرا ایشان برخلاف 
ماده 88 آیین نامه مذکور، با ارائه اطلاعات جهت دار 
به رئیس کل قوه قضاییه، باعث اتخاذ تصمیم مشترک 
مرجع قضایی و بانک مرکزی به ضرر ســپرده گذاران 
گردیده و طرح حل مشــکل کسری موسسه اعتباری 
کاســپین را بر مبنای کســر از دارایی مردم نزد این 

موسسه بنا نهادند؟ 
4( چرا معاون نظارتی بانک مرکزی در راســتای 
حفاظت از منافع مدیران و سهامداران عمده موسسه 
اعتبــاری کاســپین، در تاریــخ 1395/3/11 مدعی 
می شــود که »بانک  مرکزي به این موسســه مجوز 
افتتاح شــعبه اعطا نکرد و موسسه اعتباری کاسپین 
تنها اداره مرکزي داشــت« و بانــک مرکزی جدول 
قدیمی موسســات اعتباری مجاز را از وب سایت این 
بانک برداشته ودر جدول جدید موسسات اعتباری مجاز 
که در وب سایت آورده شده است تنها تعداد 20 شعبه 
مجاز را برای این موسســه اعلام می نماید؟ در حالی 
که مطابق جدول قبلی ذکری از تعداد شــعبات مجاز 
نشــده بود. مضافاً اینکه طی نامه شماره 95/36236 
مورخ 1395/2/8اداره مجوزهای بانکی بانک مرکزی 
به مدیرعامل موسسه اعتباری کاسپین مقرر گردیده 
بود موسسه اعتباری با 391 شعبه شروع بکار نماید.

5( چرا درحالی که شعب شرکت های تعاونی اعتبار 
هشــتگانه از جمله شــرکت تعاونی اعتبار فرشتگان 
براســاس قرار مندرج در بند »ج« بیانیه ثبت سهام 

موسسه اعتباری کاســپین تا زمان مجوز فعالیت در 
تاریخ 1394/12/27 مشغول فعالیت هایی نظیر دریافت 
ســپرده واعطای تسهیلات بوده و بعد از این تاریخ تا 
شــروع بحران در آذر ماه 1395با اطلاع و اشــراف و 
تحت امر مدیران موسسه اعتباری کاسپین به عنوان 
شعب موسســه مذکور، به نام موسســه مذکور و بر 
روی سربرگ های موسسه مشغول فعالیت هایی نظیر 
دریافت سپرده، اعطای تسهیلات و انجام تعهد از طرف 
این موسســه بودند، رئیس کل بانک مرکزی و دیگر 
مقامات این بانک اطلاعاتی نظیر »عدم فعالیت شرکت 
تعاونی اعتبار فرشتگان از شهریور 1394به بعد، فاقد 
شعبه بودن موسسه اعتباری کاسپین و عدم  اشتغال 
موسسه مذکور به فعالیتهایی نظیر دریافت سپرده و 
اعطای تسهیلات پس از صدور مجوز فعالیت برای این 
موسسه« را به قوه قضاییه ارائه نمودند و بر اساس آن 
تصمیم مشترک مرجع قضایی و بانک مرکزی مبنی 
برعدم پرداخت سود از شهریور 1394 به سپرده گذاران 

را اتخاذ و به اجرا در آوردند؟ 
6( موسسه اعتباری کاسپین مسئولیت تام و تمام 
در قبال حســن انجام بند »ج« بیانیه ثبت سهام این 
موسســه در بورس و حسن انجام تعهد خود به بانک 
مرکزی مبنی بر انحلال شــرکت تعاونی های اعتبار 
هشــتگانه و ادغام این شرکت ها درموسسه مذکور را 
داشــته است که نتوانست به موقع و به نحو احسن به 
مسئولیت و تعهد خود عمل نماید و موجب وارد آمدن 
ضرر و زیان مادی و آســیب روانی به سپرده گذاران و 
همچنین سهامداران خرد این موسسه و مضافاً باعث 
آسیب جدی به امنیت اقتصادی کشور و ایجاد بدبینی 
به سیســتم پولی کشور درســطح ملی و بین المللی 
گردیده است. چرا بانک مرکزی در یک اقدام فوری با 
در رهن گرفتن تمام دارایی ها موسسه اعتباری کاسپین 
)شــامل تمام دارایی های انتقال یافته از شرکت های 
تعاونی اعتبار هشتگانه( و پرداخت تمام و کمال تعهدات 
قانونی آن تــا لحظه عودت به کلیه ســپرده گذاران 
شرکت های تعاونی اعتبار هشتگانه زیر مجموعه این 
موسسه ازطریق اختصاص یک خط اعتباری نسبت به 

انحلال کامل آن اقدام نمی کند؟

چندپرسشمهمسپردهگذارانازبانکمرکزیدربارهموسسهکاسپین

بررسی اطلاعات رسمی نشان می دهد روند 
مشعل سوزی در دولت یازدهم افزایش یافته و 
از 25 میلیون متر مکعب در روز به 43 میلیون 

متر مکعب رسیده است.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، براســاس اعلام 
مسئولان ســازمان محیط زیست، وزارت نفت باید 
روند مشعل سوزی را در مناطق عملیاتی خود کاهش 
دهد. طبق وعده وزارت نفت نیز قرار است تا سال 98 

مشعل سوزی متوقف شده و به صفر برسد.
جداول موجود در ترازنامه انرژی در ســال 90 
نشــان می دهد با وجود میزان بالای تولید نفت در 
کشــور )تقریبا همین میزان فعلی( روزانه 37/32 
میلیون متر مکعب گاز همراه در مشعل ها می سوخته 
که این روند تا ســال 92 نزولی بود و در زمان آغاز 
به کار دولت یازدهم روزانه 25/2 میلیون متر مکعب 

گاز همراه در مشعل ها دود می شد.

ســال 90 در سفری که مقام معظم رهبری به 
پارس جنوبی داشــتند در جمع مسئولان سابق به 
محض دیدن مشعل های روشن در منطقه فرمودند 
به جای توجیه تدبیر کنید تا مشعل ها خاموش شود.

با آمدن دولت یازدهم که با شــعار تدبیر و امید 
کار خــود را آغاز کرد انتظار می رفــت روند نزولی 
مشعل سوزی ها ادامه یابد تا اینکه به صفر برسد اما 
ظاهرا مسئولان صنعت نفت کمترین توجه را در این 
باره داشــتند و هرچند طرح هایی مانند فلر سبز در 
منطقه پارس جنوبی مورد بهره بردارشی قرار گرفت 
و برای مدتی نیز قرار بود طرح مزایده گازهای همراه 
در برخی از مناطق عملیاتی اجرایی شود، اما به گواه 
همین آمارهای رسمی از سال92 روند مشعل سوزی 
افزایــش یافت تا اینکه در ســال 95 به حدود 43 

میلیون متر مکعب در روز رسیده است.
اواخر سال 95 بود که جواد کاظم نسب الباجی 

نماینده مردم اهواز در جلسه علنی مجلس شورای 
اسلامی طی تذکر کتبی از وزیر نفت نسبت به عدم 

جمع آوری گازهای همراه نفت سؤال کرد.
و پیش از آن نیز محمد مهدی مفتح سخنگوی 
کمیســیون تلفیق مجلس از مصوبه این کمیسیون 
درخصوص سرمایه گذاری بانک ها در طرح جمع آوری 
گازهای همراه در لایحه بودجه سال 96 خبر داده بود.

حتی علی کاردر معاون وزیر نفت که در سال 93 
به عنوان مدیر سرمایه گذاری شرکت ملی نفت ایران 
فعالیت می کرد، در آبان ماه همان سال در گفت وگو 
با فارس، با  اشاره به فراخوان عمومی مزایده فروش 
گازهای ارسالی به مشــعل، گفته بود: از میزان گاز 
مشــعل مورد مزایده، بخش خصوصی می تواند سه 
هــزار مگاوات برق تولید و به خارج از کشــور صادر 
کند. این در حالی اســت که هم اکنون روزانه یک 
هزار مگاوات برق از کشور به خارج صادر می شود.«

کاردر ارزش افزوده تولید سه هزار مگاوات برق 
را 1/5 میلیارد دلار با احتســاب نرخ بین المللی در 
سال عنوان کرد و با بیان اینکه این پروژه از بارزترین 
پروژه ها در مسیر تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی است، 
اعلام کرد که کشــور می توانــد در کوتاه ترین زمان 
ممکن از سوزاندن گازهای مشعل جلوگیری و ایجاد 
ارزش افزوده کند و در بخش دیگر از آلودگی محیط 
زیست نیز جلوگیری کند، اما تاکنون از اجرای این 

پروژه ها خبری نیست.
حتما مســئولان صنعت نفــت معتقدند علت 
افزایش مشعل سوزی در دولت یازدهم افزایش حجم 
تولید نفت و گاز در کشــور اســت که باید در پاسخ 
به این ادعا گفت هرچند روند تولید گاز در کشــور 
افزایش یافته اســت اما از همیــن روزهای اول باید 
جلوی ســوزاندن گازهای همراه را گرفت تا بعد به 

دنبال راه کار نباشیم.

اطلاعات رسمی نشان می دهد

»مشعلسوزی«دردولتیازدهمافزایشیافت

رئیس سازمان دامپزشکی کشور به مردم اطمینان داد 
بیماری تب برفکی کاملًا تحت کنترل است.

مهدی خلج در حاشیه سومین نمایشگاه خوراک دام، طیور و 
آبزیان در پاســخ به این سؤال که اخیراً اخباری به گوش می رسد 
که به دلیل انجام نشــدن فاز بهاره واکسیناسیون تب برفکی این 
بیماری بومی در برخی دام ها مشکل ساز شده و منجر به ذبح آنها 
می گردد، گفت: روند بیماری تب برفکی تا به حال تغییری نکرده 

است و بیماری تحت کنترل است.
وی افزود: اما قرار بود واکسن های مورد نیاز تب برفکی از منابع 
تولید داخلی مانند مؤسســه واکسن و سرم سازی رازی و شرکت 
روناک در استان کردستان تأمین شود که این پیش بینی ها محقق 
نشــد و با کمبود واکسن تب برفکی در فاز بهاره مواجه بودیم که 

به اندازه پیش بینی ها واکسیناسیون اجرا نشد.
او با  اشــاره به اینکه در همین راستا اجازه واردات واکسن تب 
برفکی به همه شــرکت های مجاز داده ایــم، افزود: یکی از همین 
شرکت ها در حال واردات این نوع واکسن به کشور است و شرکتی 

دیگر در حال آزمایش نمونه وارداتی از کشور روسیه است.
به گزارش فارس، خلج اضافه کرد: درعین حال تلاش دامپزشکی 
بر این است که خودش بتواند تولید واکسن مورد نیاز تب برفکی 
را در داخل ادامه دهد و در همین راســتا هفته گذشــته کارگروه 
تخصصی سازمان دامپزشکی در محل تولید واکسن شرکت روناک 

در مهاباد کردستان برگزار شد.
رئیس سازمان دامپزشکی به مردم اطمینان خاطر داد که بیماری 
تب برفکی کاملًا تحت کنترل است و افزود: نباید فراموش کرد که 
ســازمان دامپزشکی برای تهیه واکسن هایی ازجمله تب برفکی با 
کمبود منابع مالی مواجه است و مجلس نیز 100 میلیارد تومان 
اعتبار در قالب مواد 10 و 12 مدیریت بحران تصویب کرده است 
که به دولت ابلاغ شــده اســت.وی اختصاص این رقم به سازمان 
دامپزشکی را جزو موارد نادر عنوان کرد و گفت: اگر این رقم زودتر 
به سازمان دامپزشکی برسد، کمبودهای واکسن موردنیاز تب برفکی 

را از منابع داخلی و خارجی تأمین خواهیم کرد.

رئیس سازمان دامپزشکی:

مردم مطمئن باشند 
بیماری تب برفکی تحت کنترل است

گروه اقتصادی- 
آمارهای بانک مرکزی نشان می دهد با وجود تحقق 85 
درصدی پرداخت هزینه های جاری در سه ماه نخست سال 
جاری، هزینه های عمرانی کمتــر از پنج درصد و »تقریبا 

هیچ« می باشد. 
یکی از نشانه های انضباط مالی هر دولتی، توجه به رشد منطقی و 
متناسب هزینه های جاری و عمرانی در بودجه های سالیانه می باشد. 
ضمن اینکه شــرایط اقتصادی کشور نیز، بسته به حالت تورمی و 
یــا رکودی بودنش می تواند بر کاهش یــا افزایش این هزینه ها اثر 

گذار باشد. 
پس از روی کار آمدن دولت حسن روحانی، یکی از انتقاداتی که 
همواره مورد توجه کارشناسان و رسانه ها قرار می گرفت، در خصوص 
افزایش بی رویه هزینه های جاری در عین کاهش هزینه های عمرانی 
بود که با توجه به رکود گســترده ای که در این دولت )حداقل در 
ســال های 92 و 94( وجود داشت، بسیار مهم و قابل توجه به نظر 

می رسید. 
چه اینکه در زمان رکود و کســادی کسب و کار، مسلما کاهش 
هزینه های عمرانی می تواند موجب تعمیق این رکود شده و با توجه 
به وضعیت نابه سامان تولید )اعم از صنایع و کارخانه ها( نمی توان 

امید چندانی به خروج واقعی از رکود بست. 
با تمام این اوصاف، عمر دولت یازدهم به پایان رسید و هم اکنون 
نیز ابتدای کار دولت دوازدهم است و در خصوص مسائل مربوط به 
رکود اگر بنا را به آمار رسمی گذاشته و خروج از رکود را باور کنیم، 
متاسفانه باز هم نشانه هایی در نخستین سال آغاز به کار دولت جدید 

درباره بی توجهی به مسئله رکود مشاهده می کنیم. 
بر اساس آخرین آمار بانک مرکزی در بخش مالی و بودجه که 
مربوط به خرداد ماه سال جاری می باشد، در بخش عمرانی در سه 
ماه نخست سال جاری، تنها 820 میلیارد تومان از 18 هزار و 180 
میلیارد تومان اختصاص یافته اســت. امــا در همین مدت بودجه 
تخصیص یافته برای هزینه های جاری حدود 54 هزار و 880 میلیارد 

تومان از 64 هزار و 670 میلیارد تومان مصوب شده بوده است.
به عبارت دیگر میزان تحقق هزینه های عمرانی در سه ماه نخست 
امسال، معادل 4/5 درصد بوده ولی میزان تحقق هزینه های جاری 

دولت، حدود 85 درصد تحقق داشته است!!
به عبارت دیگر میزان پرداخت های عمرانی امســال، نه تنها در 
مقابــل هزینه های جاریِ پرداخت شــده، بلکه به خودی خود نیز 

»تقریبا هیچ« محسوب می شود. 
ضمن اینکه، وقتی میزان تحقق این دو هزینه را کنار هم بگذاریم، 
کاملا متوجه می شویم که دولت در سال جاری رویه ای در راستای 
رکود در پیش گرفته است، چراکه هزینه های عمرانی مصوب شده 
نســبت به هزینه های جاری مصوب شده به خودی خود یک رقم 
پایین و در حدود 28 درصد می باشد، وای به حال اینکه هزینه های 

عمرانی کمتر از پنج درصد تحقق داشته باشد... 
نکته مهم در اینجا مربوط به نسبت هزینه های عمرانی تخصیص 
داده شده به هزینه های جاری تخصیص داده شده است که به خوبی 
نشــان می دهد اهتمام دولت روحانی در زمینه رکود زدایی و حتی 
فارغ از آن؛ انضباط مالی، چقدر درســت و موثر بوده است، رقمی 
که در سه ماه نخست سال جاری، معادل 1/5 بوده که نشان دهنده 

یک  اشکال جدی در زمینه مالی می باشد. 
گفتنی اســت، دولت روحانی در این زمینه روندی را آغاز کرده 
که بیم بازگشت به رکود را تقویت می کند، چراکه علاوه بر کاهش 
محسوس بودجه عمرانی، درآمد های مالیاتی نیز در سه ماه نخست 

سال جاری از میزان مصوب شده عقب مانده است. 
به دیگر ســخن، مجموعه عوامل بالا، هم نشان دهنده حرکت 
مجدد دولت روحانی در راه رسیدن به رکود! بوده و هم نشان دهنده 
ضعف دولت در زمینه انضباط مالی می باشــد. انضباطی که چه در 
عرصه پولی و چه در عرصه مالی در این دولت رعایت نشده است.

با وجود پرداخت 85 درصدی هزینه های جاری 
در سه ماه امسال

دولت هیچیک از بودجه های 
عمرانی را پرداخت نکرده است

براساس گزارش جدید بانک مرکزی قیمت 9 گروه کالایی در 
هفته منتهی به 20مردادماه افزایش داشت.

بانک مرکزی گزارش قیمت خرده فروشی 11 گروه کالایی در هفته 
منتهی به 20 مردادماه را منتشر کرد.

در هفته بررسی شده، قیمت گروه لبنیات 0/5 درصد، تخم مرغ 3/2 
درصد، حبوب 0/1 درصد، گوشــت مرغ 1/1 درصد، چای 0/1 درصد و 

روغن نباتی 0/5 درصد رشد کرده است.
همچنین بهای سبزی های تازه 4/7 درصد و میوه های تازه 4/6 درصد 

کاهش یافته است.
* لبنیات و تخم مرغ

در هفته مورد گزارش در گروه لبنیات قیمت پنیر غیرپاستوریزه معادل 
0/7 درصد و کـره پاستوریزه 5/6 درصد افزایش داشت. بهای سایر اقلام 
این گروه نسبت به هفته قبل بدون تغییر بود. قیمت تخم مرغ معادل 3/2 
درصد افزایش یافت و شانه ای 119 هزار تا 150 هزار ریال فروش می رفت.

* برنج و حبوب
در این هفته در گروه برنج بهای تمام اقلام ثابت بود. در گروه حبوب 
قیمت عدس معادل 0/2 درصد افزایش داشــت و بهای سایر اقلام بدون 

تغییر بود.
* میوه ها و سبزی های تازه

در هفته مورد بررســی، در میادین زیر نظر شهرداری گیلاس عرضه 
نمی شد. سایر اقلام میـوه و سـبزی تازه که تعدادی از آنها از نظر کیفی 
در مقایسه با سایر میوه فروشی ها متفاوت بودند، بـه نـرخ مصوب سازمان 

میادین میوه و تره بار عرضه می شد.
میوه فروشی های سطح شهر اقلام میوه و سبزی تازه را عرضه می کردند 
که در گروه میوه های تازه قیمت گیلاس معادل 1/8 درصد افـزایش ولی 
بهـای سـایر اقلام ایـن گـروه بـین 0/9 درصد تا 20/7 درصد کاهش یافت.
در گروه سبزی های تازه قیمت سبزی های برگی نسبت بـــه هفتـه 
قبل ثابت بود. بهای لوبیا سبز معادل 3/7 درصد افـــزایش ولـی قیمـت 
سـایر اقلام ایـن گـروه بـین 1/8 درصد تـا 19/1 درصد کاهش داشت.

*گوشت قرمز و گوشت مرغ
در هفته مورد گزارش بهای گوشت گوسفند و گوشت تازه گاو و گوساله 

بدون تغییر بود و قیمت گوشت مرغ معادل 1/1 درصد افزایش یافت.
* قند، شکر، چای و روغن

در این هفته بهای قند و شکر ثابت بود و قیمت چای خارجی معادل 
0/1 درصد، روغن نباتی جامـد یک درصد و روغن نباتی مایع 0/1 درصد 

افزایش داشت.

رئیس  مرکز مطالعات اســتراتژیک گروه سایپا گفت: در کل 
محصولات گروه سایپا نسبت به ســال گذشته 20 درصد رشد 

تولید داشته ایم.
این در حالی اســت که محصول پراید روند کاهشــی داشته و حدود 
14 درصد کاهش تولید محصولات خانواده گروه ایکس 100 را شــاهد 
بوده ایم. وی درخصوص خودرو پراید تصریح کرد: به طور یقین محصولی 
با مشــخصات و قیمت پراید در دنیا وجود ندارد و نمی توان خودرویی با 

همان شرایط جایگزین پراید شود.
به گزارش سایپا نیوز، حسن قره یی پس از بیان مطلب فوق در خصوص 
محصول جدیدگروه سایپا SP100 نیز گفت: تولید این محصول تا پایان 
سال آغاز و عرضه آن در سال آینده خواهد بود. همچنین خودرو کوییک 
نیز تولیدش آغاز شــده و به مرور افزایش تولید خواهد داشت و در پائیز 

عرضه این محصول به بازار آغاز می گردد.
قره یی با  اشاره به تولید محصولات جدید گفت: محصولات جدید در 
راســتای سیاست های سایپا در رنج قیمتی پایین تولید و به بازار عرضه 
خواهد شد. براساس سیاست گذاری انجام شده کاهش تولید محصولات 
قدیم و جایگزین کردن آن با محصولات جدید در دستور کار قرار گرفت.
رئیس مرکز مطالعات استراتژیک سایپا ادامه داد: به عنوان مثال ظرفیت 
شرکت ســایپا سیتروئن 190 هزار دستگاه است و در یک بازه زمانی 4 
ســاله محصولات جدید سایپا ســیتروئن به مرور جایگزین محصولات 
فعلی می شــوند و خطوط تولید برخی از این محصولات به شرکت های 
دیگر منتقل می شوند.وی همچنین در خصوص محصولاتی که در سایپا 
سیتروئن تولید خواهند شد گفت: در حال حاضر در مرحله سفارش گذاری 
خطوط تولید و قوای محرکه می باشیم و قرارداد با سازندگان جهت تولید 

قطعات این محصولات در ایران در حال انجام می باشد.
 قره یی افزود: اواخر پاییز ســال جاری اولین خودرو وارداتی C4 وارد 

بازار ایران می شود و این خودرو در اختیار مشتریان قرار خواهد گرفت.
 وی گفت: مذاکره با سایر شرکای سایپا در جریان است و ادامه داد: با 
برلیانس در حال مذاکره هستیم و به تازگی محصول جدید برلیانس کراس 
را وارد بازار کرده ایم. همچنین درخصوص کیا و نیسان نیز مذاکرات خوبی 

صورت پذیرفته و به محض نهایی شدن اعلام خواهیم کرد.

دبیرکانون سراســری انبوه سازان با تاکید بر اینکه پذیرفتنی 
نیســت تعداد خانوار در کشــور از تعداد واحدهای مسکونی در 
کشور بیشتر باشد، گفت: در پنج سال گذشته تعداد مستأجران و 

اجاره نشینی 38 درصد رشد داشته است.
فرشــید پورحاجت در گفت وگو با خبرگزاری فارس، درپاســخ به این 
سؤال که وزیر راه و شهرسازی همچنان بر تعداد واحدهای خالی از سکنه 
و وجود 2/5 میلیون واحد مسکونی خالی از سکنه و تعداد بیشتر واحدهای 
مسکونی نســبت به تعداد خانوارها تاکید دارد، گفت: وجود 2/5 میلیون 
واحدمســکونی خالی از سکنه در کشور از سوی مرکز آمار را نمی توان رد 
کرد چرا که این مرکز، مرکز آمار ایران است و از روی سند و مدرک گزارش 
می دهد، بنابراین بحثی در این خصوص نداریم اما اعتقاد ما این اســت و 
همان طور که قبلا هم اعلام کردیم باید جزئیات این واحدهای مســکونی 

نیز مشخص و تعیین شود.
وی افزود: منظور ما از انتشــار جزئیات گزارش مرکز آمار این اســت 
که ببینیم چه تعداد از این واحدهای خالی از ســکنه لوکس و براســاس 
ســوداگری ساخته شــده و چه تعداد الگوی مصرف را رعایت کرده اند اما 
بدون مشتری هستند.دبیرکانون سراسری انبوه سازان ادامه داد: به اعتقاد 
بنده اگر این 2/5 میلیون واحد مسکونی خالی از سکنه را کنار بگذاریم و 
مابقی آمار را رصد کنیم که در چه شرایطی هستیم نشان می دهد تعداد 
خانوار موجود از تعداد خانه های موجود در کشــور بیشتر است.پورحاجت 
اضافه کرد: یک واقعیت را باید بپذیریم که در یک بازه پنج ســاله تعداد 
مســتأجران و اجاره نشینی در کشور 38 درصد رشد داشته است پس این 
آمار نشــان می دهد که اگر چه غالب ایرانی ها به مالکیت علاقه دارند چرا 

باید میزان اجاره نشینی و مستأجری رو به افزایش باشد.
گفتنی است وزیر راه و شهرسازی که با عباراتی چون مزخرف، همواره 
ساخت مسکن مهر را هدف تخریب های خود قرار داده برای اثبات نظر غلط 
خود در جلسه رأی اعتماد اعلام کرد از سال 90 ظرف پنج سال دو میلیون 

خانه خالی در کشور اضافه شده است.
آخوندی که ظرف هشت سال وزارتش در دولت های خاتمی و روحانی 
برنامه ای برای مســکن دار شدن گروه های کم درآمد جامعه نداشته و فقط 
گرانی و رکود توأمان بوجود آورده، هیچگاه درباره ماهیت خانه های خالی 
که اکثرا لوکس و متعلق به طبقه اشــرافی است سخنی به میان نمی آورد 
و بر طبل سیاست های سوداگرایانه در حوزه سرپناه مردم می کوبد. چیزی 

که خلاف قانون اساسی، حقوق شهروندی و عدالت است.

دبیرکانون انبوه سازان: با وجود 2/5 میلیون خانه خالی

اجاره نشینی در 5 سال گذشته 
38 درصد افزایش یافت


